
EL CAMPUS PROPOSA UN PLA 

D'URBANISME COMARCAL
Entre les conclusions a què arribaren 

els especialistes reunits aquest estiu en el 
Campus Europeu de Medi Ambient 
(organitzat pel Parc Natural i finançat 
per la C.E.E.) hi figura la necessitat 
d’elaborar un Pla d'Urbanisme Supra- 
municipal.
L’encarregat de dissenyar-lo seria una 
Mancomunitat Urbanística en la qual es 
veiessin representats els interessos dels 
pobles afectats pel Parc Natural. Segons 
els redactors de les conclusions -Un 
equip de dotze especialistes en ecologia, 
geologia, geografia, biologia, dret, ar
quitectura, economia i enginyeria- els 
diferents plans d'ordenació dels 
municipis es redacten sota criteris massa 
localistes. Així mateix es suggereix la 
millora de les comunicacions internes i 
la planificació integral de les activitats 
turístiques. Una altra de les conclusions 
demana la variació dels límits interns del 
Parc, amb la finalitat de frenar les 
"possibilitats ¡¡.limitades" d'expansió 
dels nuclis de població. També s'apunta 
la necessitat de fer créixer el Parc unes 
800 Hes. a la zona de Sta. Maria de 
Finestres, en una àrea inclosa en el 

PEIN.
Els especialistes que han redactat les 
conclusions afegeixen que s'hauria de 
fer una planificació i la gestió conjunta 
del sòl industrial, que l'Administració ha 
d'intervenir més en el tractament dels 
espais que fan de frontera entre el camp 
i la ciutat, que s'han de guardar uns 
"passadissos ecològics" a la Vall del 
Fluvià, i que fóra convenient la creació 
d'un organisme de participació amb 
representació de diferents sectors socials 
(Com un Consell Assessor) en les tasques 
de la Junta de Protecció (Treball sobre 
les conclusions a les pàgines 17 i 18)

CONSELL DE COOPERACIÓ

La junta de Protecció va aprovar la 
creaaió d'un Consell de Cooperació. 
Segons el Conseller de Medi Ambient, 
aquesta figura serà més operant que 
l'anteriorConsell Assessor. Albert Vilalta 
va explicar que en aquest organisme hi 
participaran totes les agrupacions amb 
activitats relacionades d'una manera o 
d'altra amb el parc. Segons el conseller, 
les organitzacions interessades a for
mar part del Consell han de comunicar- 
ho a la Junta de Protecció, la qual 
decidirà la seva inclusió o no. El Consell 
podrà realitzar propostes a la Junta, 
però, en cap cas les seves decisions no 
seran vinculants.

El nou director del Parc
■ Redacció

Jaume Vicens va estar confirmat dissabte 
com a nou director del Parc Natural de la 
Zona Volcànica, en substitució del geòleg 
Josep Mg Mallarach. Vicens, biòleg 
professor a l'Escola Forestal de Santa 
Coloma de Farners, és també president de 
l'Associació Naturalista deGirona(ANG). 
Recent estrenat el càrrec va evitar pronun
ciarse sobre les línies mestres que seguirà 
la seva gestió, però va avançar que el 
director haurà de comptar amb la 
col·laboració de les entitats i persones 
relacionades amb el Parc. " El canvi de 
director nohoés tot", afirmà Vicens.
El substitut de Mallarach comentà que en 
l'etapa d'aquestúltim com a director, s'havia 
treballat en profunditat "sobre tres o quatre 
línies", en les quals pensava insistir. Res
pecte a les declaracions de l'Agrupació 
Naturalista de la Garrotxa, valorant 
negativament una suposada integració del 
nou responsable del Parc en la política 
oficial de la Generalitaten matèria de Medi 
Ambient, Jaume Vicens es mostrà estranyat, 
donat que " mai no he treballat amb cap 
departament del govern català, i en 
qualsevol cas, em semblo una m ico fora de 
lloc fer declaracions abans que jo comenci

MALLARACH TAMPOC NO ERA UN OGRE

■ Susanna Alsina

DOBLE

Fa poc més d'un any, vaig fer una enquesta 
a peu de carrer per conèixer què opinava 
la gent de la gestió del parc Natural de la 
Garrotxa. Era una època en què el seu 
director, Josep Mg Mallarach, havia estat 
objecte d'un incisiu atac per part dels 
sectors naturalistesde la comarca i d'alguns 
partits polítics de tendència progressista, 
que l'acusaven de personalista i dictatorial 
en les seves decisions. L'enquesta tenia 
una sola pregunta, relativamentfàcil: Creus 
que l'actual gestió de la direcció del parc 
és l'adequada per protegir els valors dels 
nostres espais naturals ? Va sorprendre'm 
veure que pràcticament ningú, al carrer, 
no sabia amb exactitud què era el Parc 
Natural de la Garrotxa i, encara menys, 
amb quines directrius es gestionava.

Dic això, perquè penso si no és arriscat 
valorar ara objectivament l'actuació d'una 
persona a qui tan sols han airejat el nom 
els seus detractors, ja fos per divergència 
política, ja fos perquè, cenyit a la norma, 
impedia actuar lliurement dins els límits 
protegits del Parc. Dissabte, quan Josep

Jaume Vicens 

o treballar aquí". En qualsevol cas, el 
substitut de Mallarach, va anunciar que no 
dóna per perduda la possibilitat d'una 
entesa cordial amb els ecologistes locals, 
de manera que una de les seves primeres 
actuacions serà "asseure 'ns apariar" amb 
qui faci falta.

Mg Mallarach va deixar el càrrec, més 
d’un deuria sospirar alleujat. Renovació 
d'aires a la Zona Volcànica. Però seria 
injust, penso, que el nom de Mallarach es 
recordés dins la història del Parc com el 
d'un ogre opressor i divertit en marejar els 
habitants de les seves terres. Mallarach, 
com a humà que és, ha comès errors, en 
ocasions, greus errors, que, com a tais, 
mereixen sortirà la llum. Però també, com 
popularment es diu, li ha tocat ballar amb 
la més grossa.
Va ser ell qui es va enfrontar per primera 
vegada als miners perquè no explotessin 
les grederes volcàniques, qui va 
desautoritzar els promotors perquè no 
desforestessin La Fageda i construïssin 
grans complexos urbanístics, qui va enca
minar els veïns dels espais protegits a 
ampliar les seves llars sota criteris 
preestablerts i de respecte amb l'entorn. 
L'etapa de conscienciació sempre és difícil 
i l'ògicament, genera crítiques i odis 
personals. El seu successor, Josep Vicens 
ho tindrà més fàcil.


